
Procés Participatiu de la Ciutadania Adolescent de Barcelona
Dinamització de les sessions Grup-Classe

Acta de la Sessió de districte D3.
Data: 20 abril 2022, 09:45h-11:15h

Ubicació: : Sala de Plens del Districte, c. Aragó 311, 1a planta

Grup i nombre de participants: representants d’Eixample, totes d’Escolàpies Llúria.

Persona dinamitzadora: Irra (Descoberta)

OBJECTIUS espai on anotar l’estat dels objectius (si s’han assolit, si cal fer matisos, etc.)

● Presentar les diferents accions proposades per a cada districte a l’Ajuntament: ok!
● Obtenir una primera impressió de com són rebudes les propostes: ok!
● Saber quines iniciatives ja estan en funcionament per part de l’Ajuntament relacionades

amb les accions que es presenten (per si d’alguna manera la ciutadania adolescent ja s’hi

pot començar a implicar: ok!

DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ: (resum de la conversa)

Es presenten propostes sobre: BIODIVERSITAT I ESPAIS VERDS SOSTENIBLES.

A la reunió va assistir:

Representants adolescència assistents: Daniel Gras, Mirosa Gregori, Alberto Ruiz, Ona Vilassaló,

Federica Banega, Gerard Catot, Ginés Martínez, Yralinda Mora, Max Bilordina, Eric Llobet, Pol Anton,

Joab Márquez.

Acompanyants assistents: Adrià Gala

Representants districte: Regidor Pau González i Consellera d'educació Mar Trallero

La primera mitja hora de la troba es dedica a contextualitzar-nos, repartir rols i resoldre dubtes.

Un cop organitzats els adolescents comença la presentació de la feina feta fins al moment. A les

11.20h els adolescents van ser rebuts pel Regidor Pau González i la Consellera d'educació Mar

Trallero a la mateixa sala de plens. Després de fer les presentacions, benvinguda i repàs d’objectius,

es dona pas al visionat del vídeo, després del qual es va iniciar una conversa informal.

Un cop vist el vídeo, els responsables de l’ajuntament van felicitar als adolescents per la feina feta. El

Regidor va preguntar als joves si tenien localitzat algun solar on ubicar l’acció proposada

(biodiversitat i espais verds sostenibles), i els adolescents van respondre que havien pensat en el parc

de Concepció, tot i que podria ser a altres emplaçaments.

El Regidor va afrair i felicitar als representants per la feina i la implicació, i va manifestar que el que

proposaven estava molt en la línia del que està treballant el districte. És en el que hi viu més gent i

alhora el que disposa de menys espais verds. La necessitat de més espais verds saludables ja la tenen

detectada i s’hi està treballant.

Va animar als joves a assistir als Consells de Barri, al·legant que la mitjana d’edat de les persones

participants és molt alta i no hi ha una representació significativa de la ciutadania adolescent.



Va mencionar també alguns projectes que estan en la línia del que proposen. Per una banda, les

Super Illes que s’estan projectant suposen la creació de 4 eixos verds que pretenen convertir els

xamfrans de les cruïlles d’alguns carrers en places per estar-se, així com augmentar el verd i el

mobiliari urbà. Es va comprometre a estudiar bé les propostes per tal de mirar d’integrar les

concrecions fetes pels joves en el projecte. L’aprofitament del mobiliari és una bona idea que ja s’ha

provat i funciona bé, sobretot quan els veïnat s’implica. Va posar com a exemple l’espai Germanetes

(Jardins d’Emma, Borrell amb Consell de Cent).

Va recordar també que el fet de prohibir els envasos de plàstic supera de molt les competències del

districte i l’ajuntament. En canvi, s’estan fent algunes coses pel tema de la millora de la neteja: des

del mes de març a l’Eixample hi ha una contracta nova de neteja que persegueix incrementar la

neteja i millorar el tractament de residus. També s’han incorporat 40 informadors de carrer per

informar com reciclar millor. Es va comprometre a fer arribar una resposta més concreta. També va

parlar del pla de reordenació dels contenidors que s’està fent a tot Barcelona: s’intenta agrupar els 5

tipus de contenidors de manera que quedin junts. Això obligarà a moure alguns contenidors, però es

preveu que això millorarà la recollida selectiva de residus.

Seguidament va passar a mencionar dos projectes ben relacionats amb el que s’estava proposant:

Escoles + sostenibles i Mans al verd.

El Programa  Escoles + Sostenibles va  néixer  l’any 2001  en  el  marc  del Compromís Ciutadà per la

Sostenibilitat de Barcelona, amb la voluntat de proporcionar una oferta consistent i estimulant de

suport als centres educatius de la ciutat per ajudar-los a situar la sostenibilitat al cor de la seva tasca.

El programa compta ja amb més de 20 anys d'experiència estenent la cultura de sostenibilitat en

l'àmbit educatiu.

És per això que des de l'Ajuntament de Barcelona es promou l’adhesió dels centres educatius de la

ciutat a formar part d’aquesta xarxa, formada per 367 centres (dades curs 2021-2022) i en la que hi

han participat un total de 496 al llarg dels seus 20 anys de recorregut.

Durant tots aquests anys, els centres participants han desenvolupat un ventall d'iniciatives de millora

de la pròpia escola i de l'entorn. Cada curs s'obre una nova convocatòria tant perquè els centres que

ho desitgin puguin seguir i aprofundir en el seu projecte, com perquè nous centres l'iniciïn i s'enrolin

també en aquest engrescador projecte col·lectiu. (text extret de la web del programa). Tríptic del

programa.

El programa “Mans al verd” recull i impulsa les iniciatives per implicar la ciutadania, les entitats i les

empreses de Barcelona en la promoció i la conservació de la biodiversitat i els espais verds de la

ciutat.

S’emmarca en el Pla Natura (2021-2030), el nou full de ruta de l’Ajuntament de Barcelona per

planificar i gestionar el verd de la ciutat els propers anys. En aquesta planificació, la ciutadania hi té

un paper molt actiu.

El verd ens aporta benestar, salut i tranquil·litat, millora les condicions ambientals, redueix la

contaminació i ens ajuda a lluitar contra el canvi climàtic. Per això, posem “mans al verd” entre tots i

totes. (text extret de la web del programa).

http://lameva.barcelona.cat/barcelonasostenible/sites/default/files/compromis_22_redicio.pdf
http://lameva.barcelona.cat/barcelonasostenible/sites/default/files/compromis_22_redicio.pdf
https://www.barcelona.cat/barcelonasostenible/ca/node/13581
https://www.barcelona.cat/barcelonasostenible/ca/escoles-sostenibles/pginabsicaambdesplegables/que-es-escoles-sostenibles
https://www.barcelona.cat/barcelonasostenible/sites/default/files/triptic_es_2022_web.pdf
https://www.barcelona.cat/barcelonasostenible/sites/default/files/triptic_es_2022_web.pdf
https://ajuntament.barcelona.cat/ecologiaurbana/ca/mans-al-verd


Va remarcar també la dificultat de trobar solars en desús al districte, fet que es va evidenciar quan es

va fer el Pla de solars, i va recordar que algunes cruïlles es convertirien en places i espai d’estada.

En aquest punt la Consellera Mar Trallero va aprofitar per felicitar de nou als adolescents per la feina

feta i els hi va agrair. Va voler remarcar que el districte ja té present que cal augmentar els espais

esportius, i que se n’estan projectant de nous, ja que està molt relacionat amb el dret a la salut, i que

és molt positiu que hi hagin pensat també. El moderador va preguntar als adolescents quin tipus

d’espais esportius estaven imaginant: equipaments municipals, amb un horari establert i unes

persones responsables, o bé un espai públic com parcs i jardins dotats d’elements per practicar

esport. Els adolescents van contestar que el que s’imaginaven era la segona opció, espais públics de

lliure accés equipats per practicar esport.

El Regidor va preguntar si en fan servir i els adolescents van reafirmar que hi ha pocs espais d’aquest

tipus, i que al final acaben jugant amb porteries improvisades. La Consellera els va preguntar si

podrien ajudar a trobar solars en desús al districte i van respondre que seria molt complicat, ja que

n’hi ha molt pocs.

Alguns representants adolescents van manifestar un cert desacord amb el fet de modificar l’espai

que ocupen els cotxes, al·legant que reduir espai per cotxes no assegura reduir la contaminació.

També que reduir espai per cotxes incrementa el temps d’arribada als llocs i s’han de llevar més

d’hora (alguns dels representants viuen fora de Barcelona). El Regidor va dir que el poc lloc que hi ha

a l’Eixample (és el districte on menys espai hi ha per habitant, i el més habitat de la ciutat) cal

distribuir-lo de manera lògica i que doni resposta a les necessitats del veïnat. Se li vol donar molts

usos, i cal trobar l’equilibri i una distribució més raonable, així com millorar l’espai públic. En aquest

sentit, la Consellera va fer la reflexió que cal co-responsabilitzar-se, no només l’ajuntament. Es fan

polítiques per garantir el dret a la salut, accés a l’esport, etc., però també les actuacions a nivell

individual han de garantir aquests drets, com per exemple utilitzant més el transport públic en

detriment del privat. El moderador va recordar que aquest tema ja havia sortit durant els debats a les

aules, i que no s’havia arribat a un consens, motiu pel qual seria millor centrar-se en la proposta

concreta d’incrementar els espais verds saludables i per fer-hi esport.

Finalment, el Regidor es va comprometre a fer arribar la informació dels projectes dels que s’havia

estat parlant, així com del projecte de les Super Illes, per convertir en places els xamfrans del

districte, tot i que seria difícil col·laborar-hi ja que el projecte està gairebé enllestit. De totes

maneres, s’estudiarà la possibilitat d’incloure les seves demandes en el projecte.

La reunió va acabar amb els agraïments oportuns, i es va emplaçar als adolescents a les següents

trobades:

Dia 5 de maig, a les 18.30h a la sala de plens: ple ordinari, per presentar formalment al ple les

propostes, amb les modificacions que aquesta trobada pugui generar.

Dia 7 de juny a les 13h: retorn polític a les propostes de la ciutadania adolescent.


